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ACTA DE LA REUNIÓ DE LA COMISSIÓ CONSULTIVA DE DEL PARC NATURAL DE SANT 
LLORENÇ DEL MUNT I L’OBAC  

 
 
 

CONVOCATÒRIA  

 
DATA: 29 d’octubre de 2007 
HORA: 17:00 
LLOC: Casa de Cultura de Sant Llorenç Savall. 
 
 
ORDRE DEL DIA 
 
1. Aprovació de l'acta de la reunió anterior.  

2.  Proposta de Pla d’Ús Públic. 

3. Proposta de programa d’activitats 2008.      

4. Presentació dels resultats preliminars de l’estudi “Recolonització de comunitats 
faunístiques desprès d’un incendi”.   

5.  Torn de paraules 
 
 
President: 
 
Sr. Ramon Espinach, cap de la Oficina Tècnica de Parcs Naturals. 
 

Assistents en representació del Consell Coordinador del Parc: 

 
Sr. Aleix Canalís Alsina, regidor de l’Àrea de  Territori de l’Ajuntament de Castellar del Vallès. 
Sr. Marius Masallé i Bainad,  Regidor de Medi Ambient de l’ Ajuntament de Terrassa. 
 

Assistents en representació de les entitats i sectors: 

 
Sr. Gabriel Marqués Villacampa, president del Centre Excursionista de Mura. 
Sr. Jaume Galofre Gabarró, representat del Centre Excursionista de Terrassa. 
Sr. Josep Llorens Puig, president de l’ADF del Bages Oriental. 
Sr. Qim Solbes Rabal, representant del Grup Ornitològic Pigot de Terrassa. 
Sr. Artur Adrià, gerent del Consorci de Promoció Turística “Les Valls del Montcau” 
Sr. Toni Altaió i Morral, representant de l’ADENC. 
Sr. Ignasi Planas,  tècnic de Medi Ambient, Ajuntament de Terrassa. 
 
 
Assistents de l’Àrea d’Espais Naturals de la Diputació de Barcelona: 
 
Sr. Xavier Roget Padrosa, cap de la Direcció Territorial Occidental. 
Sr. Josep Canals Palau, tècnic d’Ús Públic de la Diputació de Barcelona. 
Sr. Xavier Santos Santiró, investigador del Parc Natural de Sant Llorenç del Munt i l’Obac.  
Sr. Àngel Miño Salinas, director del Parc Natural de Sant Llorenç del Munt i l'Obac. 
 
 

.  
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DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ 

 
El Sr. Ramon Espinach dóna la benvinguda als assistents tot agraint-los la seva presència i excusa al Sr. 
Josep Casajuana qui ha enviat un fax aquest mati. Seguidament promou una ronda de presentacions 
atesa la incorporació dels nous regidors de Terrassa i Castellar del Vallès. També comenta que al 
finalitzar la reunió es farà la presentació de la edició en paper de la VI Trobada d’Estudiosos del parc. 
 
 
Seguidament es passa a tractar els punts de l’ordre del dia. 
 
 
 
1. Aprovació  de l'acta de la reunió anterior. 
 
El Sr. Ramon Espinach pregunta si tothom està d’acord amb l’esborrany presentat de l’acta de la reunió 
anterior. 
 
S’aprova l’acta de la reunió anterior sense cap esmena ni modificació. 
 
 
 
 
2. Proposta de Pla d’Ús Públic.      
  
El Sr. Ramon Espinach es refereix a la documentació que forma el pla d’ús públic i al·ludeix al procés de 
participació dut a terme durant els darrers mesos. 
 
El Sr. Àngel Miño pren la paraula per a exposar els trets més significatius del procés, la previsió de 
calendari i les propostes rebudes: 
 

 Participació dels Ajuntaments: 
 1a Sessió, 19/2/07:  

Informació de l’estat dels treballs tècnics.  
   Posta en comú de l’inventari de recursos i de la diagnosi prèvia 
   Tres grups de treball 

 2a Sessió, 12/3/07:  
Criteris i propostes per a la xarxa d’accessos i pels equipaments del parc 

 3a Sessió, 30/3/07:  
Proposta d’ordenances d’ús públic 

 
 Participació a través de la WEB 

 Inici:    23/2/07       
Es pengen els documents proposats. 
Es comunica als membres de la Comissió Consultiva i a altres entitats socials. 

 Propostes: 12/10/07      
Data aproximada per a lliurar propostes 

 Fi:            
Consultes “on line” fins l’aprovació 

 
 Participació de les Entitats: 

 Inici: el 28/2/07  
Comunicació per escrit del mecanisme de participació engegat via WEB. 

 Aportacions i propostes:  
Ampliar terminis de lliurament de propostes 

 1a Sessió, 15/5/07:  
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Presentació de la diagnòsis i dels objectius del pla 
Presentació del procés de participació. 

   Debat sobre les ordenances i incorporació de millores 
 2a Sessió, 17/10/07:  

Presentació del document tècnic (+ annexos) 
Presentació del programa d’actuacions per al desenvolupament del Pla 
Debat sobre les ordenances i objectius 

 
 Previsió de calendari 

 27/6/07:   
Reunió de la Comissió Consultiva.  
Presentació del procés i proposta de calendari. 

 Juliol a Setembre:   
Presentació dels documents als nous equips municipals (Pla i 
programes d’acció)  

 2a Quinzena setembre:  
Reunió amb les entitats que formen part de la Comissió Consultiva i 
altres interessades. 

 Octubre, 12/10/07:  
Límit per a lliurar propostes (addendes i/o modificacions)  

 2a reunió ordinària del Consell Coordinador: (a partir del  12/10/07) 
 Debat i proposta inicial (Pla i programes d’acció) 
 Debat sobre les ordenances i incorporació de  millores 

 2a reunió ordinària de la Comissió Consultiva: (Novembre) 
    Consulta i revisió dels documents proposats pels Ajuntaments  

 Reunió extraordinària del Consell Coordinador: (Desembre) 
    Aprovació, si s’escau, del Pla d’Ús Públic  
 

 Propostes rebudes 
 1a reunió entitats: (Maig) 

 Debat i proposta inicial (Pla i programes d’acció) 
 Debat sobre les ordenances i incorporació de millores 

 2a reunió entitats: (Octubre) 
   Consulta i revisió dels documents proposats pels    
 Ajuntaments (Programes i accions) 
 Altres aportacions: (Octubre) 

 Secció Local ERC Castellar del Vallès (NO Quads i Motos) 
 AMAC (Xarxa per a cavalls) 
 Coordinadora per a la Salvaguarda MSLMO 
 Ajuntament de Terrassa 

 Reunió Comissió Consultiva: (Octubre) 
 Aprovació, si s’escau, del Pla d’Ús Públic  

 
 
El Sr. Galofre inicia el torn exposant que hi ha molts temes del Pla d’Ús Públic en el que tothom hi està 
d’acord i que els que presenten desacord es visualitzarien millor amb un mapa. 
 
El Sr. Altaió manifesta que disposa del mapa però considera que és de difícil accés doncs pesa 58 Mb. 
Creu que al document es proposa un tancament consensuat de pistes que va més enllà del Pla Especial, 
però encara hi ha pistes que són un cul de sac o que van a llocs a on no es pot utilitzar el vehicle i això 
podria anar provocar usos no desitjats. Demana la orientació tècnica del document pel que fa als camins. 
 
El Sr. Espinach apunta que el Pla d’Ús Públic no modifica el Pla Especial ni la Llei d’accés motoritzat, el 
que fa és endreçar els usos i la gestió de l’ús públic. Demana que, si tenen propostes concretes de 
regulació de camins, les facin arribar. 
 
El Sr. Altaió diu que és va fer arribar un escrit, la coordinadora per a la salvaguarda del parc natural de 
Sant Llorenç del Munt i l’Obac, que és necessari explicar. Considera que hi ha punts amb 
hiperfreqüentació, que la pressió ve del sud i que el Pla d’Ús Públic intenta desplegar estratègies per a 
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induir l’ús cap el nord. Creu que serà difícil i que cal ser caut regulant els aparcaments per tal de no crear 
disfuncions. Opina que a Coll d’Estenalles es podria restringir l’aparcament. 
 
El Sr. Espinach assevera que hi ha molts interessos legítims, lícits i honestos i cal trobar el punt 
d’equilibri. 
 
El Sr. Solbes opina que el problema és que hi ha molts interessos i no tots són lícits. Assegura que s’ha 
d’aprendre dels parcs d’Europa. Diu que hi ha pistes amb altres de paral·leles que caldria tancar i que 
són un perill per als incendis. 
 
El Sr. Llorens no comparteix aquestes opinions. Explica que a Mura no hi ha pistes tancades i que tots 
els incendis han vingut de carreteres asfaltades. És partidari de informar i aconsellar abans que tancar, 
doncs és més perillós. Exposa que potser a Terrassa, a on tot el territori està trinxat, si cal tancar, però 
que a Mura, Talamanca i, en general a tota la zona nord, no hi ha cap problema. Manifesta que no vol 
cap tancament a casa seva, que a la zona nord les restriccions hi són totes i que els serveis no, que cal 
desenvolupar la zona i posa com a exemple que no es disposa d’accés a INTERNET ni a la telefonia 
mòbil. És de l’opinió de que caldria que ho fés el parc o que ho subvencionés. 
 
El Sr. Canalís pregunta si s’ha fet un estudi de l’impacte que pot generar el trasbals d’un lloc a altre. 
 
El Sr. Espinach explica que, per l’experiència, de la Diputació de Barcelona, s’ha d’anar poc a poc, 
informant, creant serveis, etc. 
 
El Sr. Masallé intervé per a constatar que les percepcions són diferents des de Terrassa o des d’el Puig 
de la Balma i es mostra d’acord amb que cal fer una tasca important d’informació. 
 
El Sr. Galofre entén que el senyor Llorens vulgui les cadenes a més de 50 km, ja que té un restaurant a 
la seva finca. 
 
El Sr. Marqués intervé per a evidenciar que el senyor Llorens ha tingut obertes les pistes ara i abans de 
tenir el restaurant. Està d’acord amb incrementar la informació per a incidir en els comportaments, però el 
problema és de quantitats. Continua dient que fa anys es podien fer coses que ara ja no es poden fer. 
 
El Sr. Llorens adverteix que no ha de passar com a Talamanca, que s’han fet molts camins ara que si 
s’haguessin fet abans, potser no s’hauria cremat. També opina que els camins tancats no s’arreglen i 
llavors en els incendis no serveixen per no ser operatius. 
 
El Sr. Espinach diu que s’han fet moltes pistes, algunes asfaltades i que aquestes accions és difícil que 
siguin a gust de tothom.  
 
El Sr. Altaió, en nom de la Coordinadora, expressa que l’accés motoritzat no ha de ser lliure i que cal 
veure quins són els mecanismes millors per a regular els usos i assolir els objectius que planteja el Pla 
d’Ús Públic. Manifesta la voluntat de participar en properes reunions de treball per anar tancant temes.  
 
El Sr. Miño  convida a les diverses entitats a participar i a fer arribar propostes per tal de poder 
consensuar un document que es pugui presentar al Consell Coordinador. 
 
El Sr. Masallé es mostra favorable a fer més reunions de treball. 
 

 
 

 
 
3. Proposta de programa d’activitats per al 2008 
 
El Sr. Àngel Miño continua l’exposició amb els trets més significatius de la proposta d’activitats d’enguany 
que es descriuen a continuació: 
 

Proposta d’activitats 2008 
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Activitats de conservació i tractament físic del patrimoni 
 

 Redacció de projectes dins del marc del conveni amb la Fundació La Caixa: 
 Projecte de restauració dels entorns de La Mata i Matarrodona 
 Seguiment integral de la recolonització faunística post-incendi. 
 Redacció del Pla integral de la finca de La Vall i Les Refardes 

 
 Execució de projectes dins del marc del conveni amb la Fundació La Caixa, (continuïtat 

dels projectes iniciats): 
 Pla director de la Vall d’Horta i la Vall de Mur 
 Pla director d’accessos a La Mola i el Montcau 
 Pla de millores d’hàbitats d’espais oberts 
 Projecte demostratiu de millora d’hàbitats per l’àliga perdiguera 
 Restauració de boscos cremats des de 1985 
 Pla d’usos i valoració de la conca alta del Ripoll 
 Projecte de recuperació del Barb de muntanya 
 Actuacions silvícoles del Pla de Prevenció d’incendis 
 Projecte de les Tines de la Vall del Flequer 

 
 Projecte d’adequació dels punts de guaita 
 Promoure la catalogació dels elements d’interès del patrimoni històric i arqueològic 
 Projecte de restauració de la finca de la Mata 
 Projecte de rehabilitació del mas de Les Refardes (2ª) 
 Redacció dels plans de gestió de finques públiques (Refardes-La Vall, l’Obac i la Mata) 

 
 
Foment del desenvolupament i participació 
 

 Col·laboració en les iniciatives associatives dels sectors productius 
 Consolidació del programa “Parc a taula” 
 Intercanvi de voluntaris amb el Parque Natural de la Sierra de Huétor 
 Establiment d’acords amb particulars per als plans de restauració, de gestió del medi 

natural i valoració del patrimoni 
 Infraestructures i serveis generals: 
 Recollida selectiva de residus 

 Inversió en millores de la xarxa viària: 
 Accessos a equipaments  
 Prevenció d’incendis 
 Pista de Matarrodona a la cort fosca 

 Ampliació del servei de transport públic “Bus Parc” als festius entre setmana. 
 
 
Ús social i educació ambiental 
 

 Projecte d’ordenació i adequació paisatgística de l’aparcament del Coll d’Estenalles 
 Projectes al Marquet de les Roques: 

 Passera i accessos a l’equipament  
 Rehabilitació del cobert de l’era 

 Projecte d’accessibilitat del conjunt d’equipaments de l’Obac 
 Itinerari de les Tines de la Vall del Flequer 
 Itinerari de la Vall d’Horta 
 Aparcament d’accés i camí dels Monjos 
 Programa d’activitats al Marquet de les Roques 
 Pla d’Informació als visitants 
 Programa “Coneguem els nostres parcs” 
 Programa cultural “Viu el Parc” 
 Programa d’itineraris guiats en cap de setmana 
 Projecte pilot de punts d’informació interactiva a Matadepera 
 Certificació del Sistema Q de qualitat en ENP 
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Activitats generals 
 

 Implantació del SIGEP (Sistema d’Informació Geogràfica aplicat a la gestió) 
 Desenvolupament d’un pla de formació pel personal propi i pel personal d’informació i 

atenció al públic 
 Dotació de mobiliari i equips per al funcionament logístic del Garatge-magatzem de 

Terrassa 
 

 
El Sr. Marqués Opina que cal integrar Rocafort al parc. Diu que la gent del museu es porta gent a 
l’itinerari de les Tines de la Vall del Flequer i que desprès resten pel poble de Rocafort. 
 
El Sr Adrià informa que s’està parlant d’impulsar un Pla Director de Desenvolupament a partir de 
l’element fort: Tines de Vi. Així es podrà ampliar l’oferta de serveis. 
 
El Sr. Canalís manifesta que l’Ajuntament de Castellar vol promoure la zona de Les Arenes i que això pot 
ajudar a descongestionar la zona central. 
 
El Sr. Llorens pensa que a la zona de Mura, Talamanca i Rocafort hi manquen serveis d’acollida i, a més 
es posen entrebancs per als promotors com per exemple demanar depuradora per a una RCP quan en 
municipi de Mura no en té.  
 
 
4. Presentació dels resultats preliminars de l’estudi ”Recolonització de comunitats faunístiques 

desprès d’un incendi”. 
 
El Sr. Espinach presenta al Sr. Santos, biòleg investigador contractat per l’Àrea d’Espais Naturals 
mitjançant una beca del programa Beatiu de Pinós 2006, de la Generalitat de Catalunya per a realitzar 
recerca en l’àmbit de la recolonització de la fauna en las zones cremades. 
 
El Sr. Xavier Santos presenta la metodologia i objectius de l'estudi que duu a terme al  Parc Natural de 
Sant Llorenç del Munt i l'Obac. El projecte analitza la resposta post-incendi de les comunitats d’animals a 
diferents tractaments realitzats en la zona cremada l’agost de 2003 en la part oriental del Parc Natural. Es 
recolza en una presentació amb powerpoint on va explicar les tècniques utilitzades per a censar fauna 
en els més de 100 punts de mostreig que té repartits per tot el parc incloent zones cremades i zones 
control no cremades. En resum, ha utilitzat trampes de caiguda per a conèixer la fauna d’artròpodes dels 
diferents punts d’estudi, mànega entomològica per recollir la fauna de la vegetació, i a més ha buscat 
activament espècies de rèptils. Aquests últims són força interessants degut a que es considera que les 
seves poblacions augmenten en les zones cremades com a conseqüència de l’aparició de nous 
microhàbitats (espais oberts, fissures i roques) molt adients per a la seva activitat. Va explicar que ha 
detectat que algunes espècies, sobretot les sargantanes, han augmentat molt en les zones cremades 
mentre que altres espècies amb requeriments energètics més especials com les serps encara no han 
retornat. Quant als artròpodes es detecta una pèrdua de diversitat desprès d’un cremat malgrat que 
algunes espècies considerades grans colonitzadors de zones pertorbades han incrementat molt la seva 
abundància. 
Conclou que, aquest i altres estudis que es puguin dur a terme en el futur, podran ajudar a prendre 
decisions sobre quines són les pràctiques post-incendi que poden afavorir la recuperació de la 
biodiversitat en zones afectades per incendis forestals." 
  
 
 
4.  Torn de paraules.  

 
El Sr. Galofre s’interessa pel mosquit tigre. 
 
El Sr. Canalís adverteix que s’han detectat exemplars a Sant Feliu del Recó. 
 
El Sr. Planas pregunta pels senglars. 
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El Sr. Santos esposa que es reclouen als alzinars no cremats. 
 
Els presents fan diversos comentaris valorant el treball d’investigació i exposant algunes experiències 
personals. 
 
 
I sense més temes a tractar, s’aixeca la sessió a les 19.35 hores. 
 


